
Parlament České republiky

POSLANECKÁ SNĚMOVNA
2024

9. volební období

Z Á P I S
ze 46. schůze

výboru pro sociální politiku,

která se konala dne 10. dubna 2024
od 8.00 hodin

v místnosti A 106 

Přítomni: Babišová Andrea, Bačíková Jana, Bauer Jan, Dražilová Lenka, Golasowská Pavla, 

Hanzlíková Jana, Hendrych Igor, Juchelka Aleš, Jílková Marie, Juchelka Aleš, Kaňkovský 

Vít, Kocmanová Klára, Lesenská Vladimíra, Navrátil Jiří, Ochodnická Martina, Pastuchová 

Jana, Vaňková Pivoňka Pavla, Rataj Michael, Vojtko Viktor

Omluveni: Šafránková Lucie

Mimořádnou  46.  schůzi  výboru  pro  sociální  politiku  řídil  předseda  výboru  Vít

Kaňkovský.  Ověřovatelem  schůze  byl  zvolen  poslanec  Viktor  Vojtko,  pro  hlasovalo

v hlasování č. 1 všech 17 přítomných poslanců. Program schůze byl schválen v hlasování č. 2,

pro hlasovalo všech 17 přítomných poslanců. 

1/ Problematika financování sociálních služeb s celostátní a nadregionální působností

Na začátku se přistoupilo k hlasování o možnosti vystoupení hostů. V hlasování č. 3 

hlasovalo pro všech 17 přítomných poslanců.

Bod uvedla místopředsedkyně výboru Jana Pastuchová. Mimořádná schůze výboru 

byla svolána před třetím čtením sněmovního tisku 605, k financování sociálních služeb s 

celostátní a nadregionální působností na základě doručených emailů od poskytovatelů 

sociálních služeb. Cílem schůze je umožnit vyjádřit se poskytovatelům sociálních služeb. 

Ministr práce a sociálních věcí Marian Jurečka informoval o záměrech k financování 

nadregionální tzv. béčkové sítě. Pro letošní rok byl dopředu avizován harmonogram 

administrace, včetně výplaty. Harmonogram byl dodržen, finanční prostředky do konce 
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března odešly na účty žadatelů. K otázce finančních alokací a přiznaných finančních alokací 

doplnil, že pět let zpět nikdy nenastala situace, že by byly uspokojeny všechny nároky a že by 

byly uspokojeny nejen požadavky finanční, ale i požadavky na služby. Rozdíly se úhrnem 

pohybovaly zhruba od 80 až po 400 milionů korun. V roce 2024 bylo podpořeno nejvíce 

služeb, a to 222, požadovaných bylo 231. Požadavek na dotaci přišel v objemu 1,9 mld. 

korun. V rozpočtu bylo alokováno 1,52 mld. korun. S poskytovateli ministerstvo komunikuje. 

Pro letošní a pro příští rok se nic zásadního pro poskytovatele sítí B nemění. V ST 605 se 

doplňuje do zákona ustanovení, které definuje síť B, zákon tuto definici doposud nemá. Cílem

do budoucna je definovat nadregionální služby a regionální služby. Snahou je nalézt dohodu. 

Následným krokem je nastavení víceletého a vícezdrojového financování.

Z hostů vystoupil zástupce Unie poskytovatelů sociálních služeb David Pospíšil. 

Domnívá se, že nejprve by mělo dojít k dohodě na definici, co jsou nadregionální sociální 

služby a jaké přesné podmínky mají mít. Následně by mělo dojít k jednání s kraji a teprve 

poté by mělo dojít k přesunům a redukci sítě A. Značná část poskytovatelů vnímá, že 

současný proces ohrožuje jejich existenci. Přesun do krajské sítě obnáší rovněž zvýšené 

náklady pro poskytovatele. Předpokládají zvýšení provozních nákladů u některých služeb až o

20 procent. 

Za Národní radu zdravotně postižených vystoupil její předseda Václav Krása. Obdržel 

informaci, že na základě auditu NKÚ nemůže současný dotační systém fungovat. Má ale 

informace, že NKÚ nic takového ve své zprávě neuvedlo. Změna, která se připravuje vychází 

z vnitřních procesů MPSV. Změna může narušit kontinuitu poskytovaných služeb. Například 

celostátní služby, které mají jedno řízení, se budou muset rozdělit na 14 služeb. Je otázkou, 

zda jsou kraje připraveny všechny služby převzít. Jednání zatím buď neproběhla, nebo jsou na

počátku.

Předseda výboru Vít Kaňkovský upřesnil, že se nejednalo o audit NKÚ, ale o interní 

audit. 

Za organizaci Za sklem vystoupila Kateřina Valachová. Jedná se organizaci 

s celostátní a nadregionální působností podporující děti i dospělé na spektru autismu, včetně 

lidí s aspergerovým syndromem. Působí více jak 10 let. Organizace vznikla poté, co rodiče 

nenalézali služby ze strany státu, které by pomáhaly jejich dětem a rodinám. V roce 2016 

přijala vláda usnesení, kterým zavázala jednotlivá ministerstva, aby tuto síť budovala a 

podporovala. Toto usnesení nebylo žádným způsobem revokováno, nebo změněno. Naopak 

nadcházející vlády kontrolují, zda tyto úkoly směrem k lidem a dětem na spektru autismu jsou

plněny. Domnívá se, že důvod pro nadregionální působení nebo podporu mimokrajské sítě A 
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trvá. Zdůraznila, že tato síť pro lidi s autismem je důležitá i proto, že se většinově jedná právě 

o děti. V posledních dvou letech masivním způsobem roste počet dětí s poruchou autistického 

spektra. Je důležité, aby služba byla pro klienty dostupná, jasně financována a zajišťována.

Poslanec Jiří Navrátil konstatoval, že je třeba, aby se na zajištění služeb podílel stát, 

kraj a obec. V Moravskoslezském kraji se obce na sociálních službách podílí.

Vrchní ředitelka Zdislava Odstrčilová k rozdělení dotací dodala, že některé rozpočty 

byly oproti předešlému roku výrazně navýšeny, a i u organizací, kde kapacity zůstaly stejné, 

byl rozpočet přesto navýšen. Prioritou bylo zachování služby pro stávající klienty.

Z hostů dále vystoupila paní Jarmila Kubáňková jako zástupce poskytovatelů 

nadregionální služby. 

 Předseda výboru Vít Kaňkovský požádal ministra práce a sociálních věcí, aby při 

přípravě rozpočtu kapitoly 313 na rok 2025 při jednání s Ministerstvem financí diskutované 

požadavky zohlednil. 

Poslanec Aleš Juchelka připomenul, že ST 605 je poslaneckým návrhem vicepremiéra 

vlády a neprošel vnitřním ani vnějším připomínkovým řízením. 

Poslankyně Vladimíra Lesenská uvedla, že vzhledem k tomu, že se jedná o poslanecký

návrhem, neproběhla připomínková řízení, a odborná veřejnost neměla možnost se vyjádřit. 

 Zapsala: H. Prokopová

Viktor   V o j t k o ,   v. r. Vít   K a ň k o v s k ý ,   v. r. 
ověřovatel výboru předseda výboru 

3


